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Annemieke van Ling

Groeien met Reiki 



Voorwoord
 
Vanaf het moment dat ik met reiki in aanraking kwam, wilde ik er-
over schrijven. Wat me raakt, dat wil ik op papier vastleggen. Ik legde 
dus al gauw een reikidagboek aan. Reiki als helende energie en als 
energiehelingsmethode intrigeerde me echter zozeer dat ik me spoedig 
voornam er een boek over te schrijven. Maandenlang surfte ik over 
reikisites en stilde zo mijn honger naar informatie. Totdat ik op www.
reikicentrum.nl de reiki-e-mailgroep vond. Hier vernam ik wat er zoal 
leeft binnen de Nederlandse reikiwereld en vooral ook hoe mensen 
reiki persoonlijk beleven. 
Het schrijven van een boek vraagt wel wat meer dan verhalen maken 
voor een bedrijfs- of personeelsblad. Het was een boeiende klus om 
alle verzamelde info door te spitten: de vele persoonlijke ervaringen, 
en ook de vele reikiwondertjes die ik tegenkwam, deden me weer be-
seffen hoe bijzonder reiki is. Ik had zoveel wetenswaardige info, dat 
mijn boek een wel erg dikke pil zou zijn geworden. Daarom heb ik 
uiteindelijk besloten mijn manuscript in twee overzichtelijke delen te 
verdelen. Dit boek is dus het eerste deel. 
Met de titel ‘Groeien met Reiki’ geef ik aan wat er bij al die persoon-
lijke ervaringen uitspringt. De vele citaten in het eerste hoofdstuk zijn 
daar een bewijs van. Ik heb steeds geprobeerd de zaken van verschil-
lende kanten te belichten, zodat de lezer zich een eigen mening kan 
vormen. Zo is ‘Groeien met Reiki’ een open en eerlijk boek geworden, 
waarin de persoonlijke beleving van de reikibeoefenaar centraal staat. 
Dit boek geeft inzicht in de werking en veelzijdigheid van reiki, maar 
ook in de kracht en eenvoud van dit energiehelingssysteem. In een 
tweede deel ‘Doorgroeien met Reiki’ wil ik ingaan op zaken waarmee 
wij bij onze verdere groei met reiki in aanraking komen, zoals gedach-
tekracht, paranormale gaven en gidsen. Ik zal de lezers dan meenemen 
naar de dynamische wereld van energie, aura’s en chakra’s. Vanwege 
het grote belang van gronden komt er een afzonderlijk hoofdstuk over 
dit thema. Ook ben ik van plan aandacht te schenken aan controver-
ses binnen de reikiwereld: ‘reiki en geld’ en ‘reiki en religie’. 
In dit boek (het eerste deel) heb ik ervoor gekozen een volwaardig 



hoofdstuk over lichamelijke sensaties te schrijven. Vooral beginnende 
reikibeoefenaars hebben geen idee wat zij kunnen voelen en waarom 
zij dat voelen. Een goed besef van het eigen lichaam en zijn eigen ge-
voelens is echter voor iedereen belangrijk. Dat kan soms ook het besef 
zijn van een afwezigheid aan bepaalde sensaties. 
‘Groeien met Reiki’ zit boordevol nuttige informatie voor mensen die 
aan energieheling doen of erin geïnteresseerd zijn. Informatie die gaat 
leven door de vele persoonlijke ervaringen van reikibeoefenaars. De 
meeste citaten in het boek zijn afkomstig van deelnemers van de reiki-
e-mailgroep. Daarnaast heb ik ook dankbaar gebruik gemaakt van 
het Reiki Magazine en van Reiki News online van het International 
Center for Reiki Training in de VS. 
Mede door de weerslag van die persoonlijke meningen, wordt het 
goed duidelijk hoe mensen persoonlijk reiki beleven, hoe ze reiki in 
hun leven integreren, maar ook tegen welke problemen ze kunnen 
aanlopen. Bovendien blijkt eruit welke verschillende meningen er 
zijn. Op basis hiervan kunnen de lezers zelf goed hun eigen stand-
punt bepalen. Mijn eigen ervaringen zijn goed herkenbaar doordat de 
betrokken passages cursief zijn. 
Om het de lezer gemakkelijk te maken, heb ik in een woordenlijst 
achter in het boek veel termen uitgelegd. Wie een woord nog niet 
kent, hoeft dus niet te wachten totdat dit in het betrokken hoofdstuk 
nader wordt uitgelegd. 
Het is vooral aan de Nederlandse reiki-e-mailgroep te danken dat ik 
dit boek heb kunnen schrijven. Want – zoals ik al schreef – in deze 
groep leerde ik met welke zaken beginnende en gevorderde reikibe-
oefenaars worden geconfronteerd. Daarnaast heb ik er veel mensen-
kennis kunnen opdoen. Ik dank vooral Martin, Margreet, Mariska, 
Willem, Sjaak, Gieny, Christine, Trudy en Truusje, en verder al diege-
nen die hun reiki-ervaringen met mij hebben willen delen. 
Mijn eigen reikimaster, Thea Boelen, ben ik erkentelijk voor de lief-
devolle wijze waarop zij mij heeft laten kennismaken met reiki. Maar 
de meeste dank gaat toch uit naar mijn man, Roel Ooms, die ondanks 
zijn nuchtere Hollandse scepsis over niet-tastbare zaken als reiki, altijd 
achter me staat. En die me trouw mijn pot thee komt brengen als ik 



’s avonds achter de computer zit om reiki-ervaringen uit te wisselen 
of op te schrijven.
 
Annemieke van Ling 



Hoofdstuk 1. Groeien met reiki
 
Persoonlijke ontwikkeling vaak in de versnelling
“Ik heb het gevoel dat ik in groei en bloei ben. Ik ben mezelf aan het 
hervinden. Ik heb het gevoel van een ontdekkingsreis.” Ik hoor dit een 
medium zeggen op een paranormale bijeenkomst wanneer zij de ener-
gie van een horloge van een van de aanwezigen ‘leest’. Het zijn voor 
mij herkenbare woorden. Dit soort enthousiasme kom ik immers 
vaak tegen bij mensen die net met reiki in aanraking zijn gekomen. 
Zelf heb ik het idee dat mijn ontdekkingsreis nog lang niet voorbij is. 
Het verbaast me dan ook niet dat de woorden van het medium inder-
daad betrekking hebben op reiki: de voor mij zo vertrouwde energie-
helingsmethode uit Japan. Het voorwerp blijkt van een jonge vrouw 
te zijn die onlangs reiki 1 heeft gedaan. 
Als mens merken we allemaal dat we constant een geestelijke groei 
doormaken. We kunnen ons nog steeds zo voelen als bijvoorbeeld dat 
schuchtere meisje van weleer of als die vrolijke branieschopper van 
jaren geleden, maar we zitten – geestelijk en lichamelijk – in een an-
der vel. Wanneer we door het leven zijn gerijpt en weinig problemen 
kennen, merken we misschien weinig van de effecten die reiki voor 
ons persoonlijk op geestelijk vlak heeft. Maar ook dan kan reiki het 
begin zijn van een ontdekkingsreis in een andere, subtiele wereld, een 
wereld vol energie waarin we nauwer met elkaar verbonden zijn dan 
we ooit beseften. 
Reiki betekent voor veel mensen dat hun persoonlijke ontwikkeling 
in een versnellingsproces komt. Dit geldt vooral voor degenen die zelf 
aan reiki gaan doen en een cursus volgen. Vaak is die persoonlijke 
groei onmerkbaar voor de persoon zelf, maar wordt wel gesignaleerd 
door de naaste omgeving. Toch komt het ook veel voor dat het tempo 
van iemands ontwikkeling te vergelijken is met de derde of vierde ver-
snelling van een auto. Een enkeling krijgt zelfs het gevoel in de vijfde 
versnelling te staan en kan daarom besluiten – al dan niet tijdelijk – te 
stoppen met reiki. 
Hawayo Takata, de vrouw aan wie wij te danken hebben dat reiki naar 
het westen kwam, wist heel goed wat voor effect reiki kan hebben. 



“Met reiki bereiken we meer dan alleen lichamelijke vervolmaking”, 
onderwees zij haar leerlingen. “Behalve het lichamelijke aspect zijn er 
ook spirituele groei en geestelijke gezondheid. De geestelijke en spi-
rituele aspecten zijn nummer één; nummer twee is het lichamelijke. 
Daarom is een reikibehandeling compleet.” 
In een cursusweekend reiki 1 kunnen we meer veranderen dan wan-
neer wij een tijd lang onder behandeling zijn van een psycholoog. Het 
is dus niet voor niets dat ook steeds vaker psychologen een reikicur-
sus volgen, nieuwsgierig geworden door wat zij in eigen omgeving 
hebben gezien of gehoord. Het Reiki Magazine meldt zelfs dat een 
Nederlandse psychologe een eigen reikipraktijk is gestart. Tijdens de 
reikibehandelingen kan ze regelmatig psychotherapie toepassen, om-
dat door de reiki onderliggende problemen eerder naar boven komen. 
Groeien met reiki betekent vaak dat we innerlijk rustiger en milder 
worden. We gaan alles in een positiever licht zien: we kunnen met 
meer liefde naar de ander en onszelf kijken. We worden ons ook be-
wuster van veel zaken. En we krijgen meer zelfvertrouwen. Met an-
dere woorden: we worden en voelen ons meer mens. Er komt meer 
evenwicht in ons leven. Soms worden we ook creatiever. 
Het ‘andere gevoel’ dat mensen bij zichzelf signaleren na een reikicur-
sus, wordt vaak omschreven als ‘thuiskomen’, ofwel: ‘zichzelf worden’. 
Vooral na een reikicursus is goed te zien dat er innerlijk iets is ge-
beurd. Vermoeide doffe ogen sprankelen dan weer vol levenslust. Na 
reiki krijgen we een andere uitstraling en hierdoor reageert de omge-
ving ook anders op ons. Maar de geestelijke groei gaat niet altijd zon-
der slag of stoot. Door de inzichten die we krijgen, komen we onszelf 
tegen en dat kan heel confronterend zijn. Mogelijk komt opgekropt 
verdriet in alle hevigheid los, iets dat overigens heel bevrijdend kan 
werken. Uiteindelijk komen we er een stuk sterker uit. 
In Nederland zijn de mannen sterk in de minderheid binnen de 
reikiwereld. Toch zijn juist zij vaak het meest verrast over wat hen 
‘overkomt’. Bij vrouwen valt het vaak op dat zij mondiger worden. 
Sommigen gaan ineens ook veel meer om hun uiterlijk geven. Zo kan 
het gebeuren dat een vrouw een paar weken na haar reiki 1 een ware 
metamorfose heeft ondergaan: een nieuw kapsel, andere make-up en 



nieuwe moderne kleding. Met andere woorden: de rups is ontpopt. 
Wat voor persoonlijke omwenteling we kunnen doormaken door reiki 
blijkt ook uit de vele citaten die ik erover heb verzameld en hieronder 
staan gerubriceerd. 
 
Een rustiger en evenwichtiger mens 
Jenny is bezig zichzelf te leren kennen: “Gewoon zijn zoals ik me 
voel. Jaren heb ik me laten leiden door mijn omgeving. Alles wat op 
mijn bordje werd gelegd, ruimde ik op. Door de reiki voelde ik dat 
ik anders met mezelf om moest gaan. Ik voel me intens dankbaar dat 
ik zoveel door reiki ontvang. De rust die ik door reiki ontvang, kan 
ik naar mijn medemens uitstralen. Ik verbaas me soms nog over me-
zelf. Laatst zag ik een boom waarvan ik afgelopen winter dacht: die is 
dood. Overal kwam toch weer jong groen uit. Onverwacht stond ik 
tegen de boom te praten.” 
Ook voor Chandra is er rust gekomen in haar leven: “Reiki heeft me 
geholpen meer rust te vinden en meer bij mezelf te blijven.” 
Rob voelt zich rustiger én laconieker. “Een collega van me viel dat ook 
op: die zei al na een paar weken dat ik anders was.” 
Voor Nathalie is het alsof haar lichaam nu veel meer rust heeft. 
“Althans, zo voelt het, terwijl er evenveel hectiek in mijn leven is. Er is 
in twee weken al zoveel veranderd dat ik er zelf van sta te kijken. Krijg 
er gewoon kippenvel van af en toe als ik erover nadenk.” 
Ferry ervaart reiki als een hele omwenteling: “Ik ben beter in balans, 
evenwichtiger, heb meer geduld, slaap veel beter, beheers mijzelf be-
ter. Kortom, reiki is het beste wat mij ooit is overkomen. Ik zou het 
voor geen goud meer willen missen. Het is voor mijn gezin ook wel 
even slikken geweest, zo’n verandering. Van arrogante klootzak tot 
iemand die probeert mensen te helpen, probeert met ze te praten.” 
Ook Willem voelt zich helemaal veranderd: “Ik was iemand die met 
niemand sprak en geen vrienden had en nu ben ik iemand die open 
is voor iedereen.” 
 
Positiever, meer liefde, meer mens
Kees omschrijft de verandering door reiki als volgt: “De immer af-



standelijke Kees heeft zich ontwikkeld tot iemand die rust uitstraalt, 
tijd en belangstelling heeft voor anderen en er veel plezier in heeft om 
anderen te helpen en te begeleiden.” 
Marja: “Ik voel me completer, warmer van binnen, ook voor anderen. 
Bekenden vroegen me: Wat is er met je aan de hand? Je zit niet overal 
meer zo bovenop.” 
Hanneke merkt nog steeds, na tien jaar, wat voor positieve in-vloed 
reiki op haar heeft: “Er zijn telkens weer van die momenten dat ik 
met de verwondering van een kind naar mezelf en mijn omgeving 
kan kijken en intens dankbaar, tevreden, gelukkig en blij ben dat ik 
er mag zijn.” 
Dick is zelfs zijn ziekte als positief gaan zien. “Ook de problemen die 
ik in het verleden had. Zonder mijn ziekte en die problemen zou ik 
nooit kunnen doen wat ik nu doe. Had ik nooit geweten wat ik nu 
weet. En had ik zeker niet zo’n voldoening in mijn leven gehad als nu. 
Er komt een tijd dat ik genoeg van mijn ziekte heb geleerd. Op dat 
moment treedt genezing in.”
Rineke is zich er goed van bewust dat zij veel positiever tegen het 
leven aankijkt: “Ik heb mezelf een schop onder de kont gegeven en 
ben gaan leven. Gaan genieten. Dingen doen die ik altijd al had wil-
len doen.” 
Nicole zegt eindelijk van zichzelf te houden en zich heel gelukkig te 
voelen: “Liefde. Het is het enige woord dat ik ervoor heb. Het gaf 
de strijd in mij op. Het besef en voelen van werkelijk respect voor 
het leven was daar. Ik kon uit de macht en onmacht stappen. Een 
bevrijding.” 
Margreet beaamt dat: “Door reiki krijg je ongekende krachten, in-
zichten en liefde.” 
En Annie: “Na de cursus had ik het gevoel dat ik voortdurend vol 
zat met liefde. Ik had die blanke pit, dat zuivere in mezelf, aange-
raakt. Die had ik al wel vaker aangeraakt, maar nooit had ik bewust 
de weg daarheen kunnen terugvinden. Nu had ik het gevoel dat ik 
een sleutel had gekregen, een handleiding hoe ik daar moest komen. 
Fantastisch!” 
Ook Arja kan meer liefde geven: “Mijn harnas is weg. Ik durf nu te 



zeggen: ik houd van mezelf en van iedereen om me heen. Het is alsof 
ik opnieuw geboren ben.” 
Roger ervaart hetzelfde: “Ik houd ook veel meer van mezelf. Maar 
soms doe ik weer domme dingen. Daarbij heb ik dan wel het veilige 
gevoel dat dat maar tijdelijk is en dat die domme dingen me iets wil-
len leren. Een heel groot verschil met vroeger. Toen was dat ballast, 
vervelend, woede, ...” 
Ben deed al in 1987 mee aan een reiki 1-cursus. “Om door de flau-
wekul heen te prikken. De energie van Jezus en Boeddha doorgeven? 
Wie daar intrapte, moest wel heel labiel en lichtgelovig zijn.” Maar, 
tijdens de cursus veranderde zijn defensieve houding. Hij voelde zich 
meer en meer een gewoon mens worden die vol vragen en gevoelens 
zat. De weken na de cursus was hij snel ontroerd en kon hij zich beter 
inleven in de gevoelens van anderen. 
Frits herkent dat: “Ik was geen mannetje dat je makkelijk aan het 
huilen kreeg. Dat is vandaag de dag heel anders. Bij mijn reiki 1-cur-
sus stond ik op een gegeven moment te janken als een klein kind. En 
waarom? Géééén idee! Leven vanuit je gevoel is prettiger dan leven 
vanuit je ratio.” 
 
Bewustwording: alsof er luikjes opengaan 
Sylvia vindt dat reiki 1 veel dingen bij haar heeft onderstreept: 
“Dingen die ik eigenlijk al wist, werden nog eens extra duidelijk. Ik 
ben de juiste weg weer ingeslagen, en voel me er happy bij.”
Henrie voelt dat bij hem de bewustwording nog steeds groeit: “Reiki 
geeft mij het gevoel waar ik jaren naar op zoek was. Ik ben veel, heel 
veel gaan beseffen.” 
Carin verwoordt dat grotere besef als volgt: “Reiki 1 was voor mij een 
groot cadeau. Ook al kreeg ik die tegen de gebruikelijke betaling. Er is 
veel gebeurd de afgelopen weken. Ik had echt het gevoel een enorme 
plaat voor mijn hoofd te hebben, zo van: dat ik dat niet eerder heb 
ingezien? Ik voel een innerlijke rust waar ik al zo lang naar op zoek 
ben. Wat ben ik blij met deze stap.” 
En Henk: “Reiki kan een tovermiddel voor je zijn als jij wilt dat het 
dat is! Reiki kan een opstap naar een andere bewustwording zijn als 



jij dat wilt! Voor mij is het een trein geweest waar ik in gestapt ben. 
Sinds die tijd heb ik veel stations aangedaan, en zijn er ook veel ge-
passeerde stations. Misschien moet ik weer eens overstappen op een 
andere trein.”
Rineke vindt dat reiki haar als het ware wakker heeft geschud. “Ja, ’s 
avonds ben ik bekaf. Geestelijk met name, van het plannen en rege-
len. Maar dan vraag ik aan mijn zieltje: ‘Wat wil je? Terug naar leegte 
of doorgaan?’ En het antwoord is bekend.” 
Elly: “Reiki maakt je stressbestendig(er). Mijn fysieke handicap ver-
liest stilaan de dominantie in het ‘zijn’. Ik ben mijn handicap niet. 
Reiki heeft die gedachte, die er reeds was, alleen maar verstevigd.”
Christine vindt dat er binnenin haar de laatste maanden sprake is van 
een soort reorganisatie. “Dingen worden meer geordend, krijgen een 
duidelijker plaats en dat werkt ook door in mijn huis. Reiki is een 
levendig onderdeel van mijn belevingswereld geworden. Ik ervaar dat 
het langzaam maar gestadig in mij doorwerkt, op meerdere fronten. 
Ik heb geen emotionele uitbarstingen gehad, maar ben sterker gewor-
den, vaster van binnen, en dat proces gaat nog steeds door. Reageer 
wel wat feller dan voorheen. Weet niet of dat een plus- of minpunt is.”
Voor Cobi begon een zoektocht naar zichzelf en een zoektocht naar 
‘lotgenoten’: “Ik heb gemerkt dat reiki bij mij een proces op gang 
heeft gebracht: hoe leef ik, wat is er allemaal nog meer tussen hemel 
en aarde. Niet dat ik daar nooit eerder aan dacht, maar het voelt heel 
anders. Het is meer een bewustwording, een voelen dat er echt meer 
is. En ik voel een diep verlangen er contact mee te maken. Maar hoe?” 
Ook voor Joop kwam een stukje bewustwording: “Door reiki 1 ben ik 
gaan beseffen hoe ik als een aap van de ene tak op de andere sprong, 
hoe ik mijn energie verspilde aan nutteloze zaken. Op de een of ande-
re manier is dit rechtgezet en dat ging niet altijd van een leien dakje.”
Debby: “Het inzicht dat ik over mijzelf heb gekregen is dat ik twee 
duiveltjes heb: Mijn hoofdpersoonlijkheid is positief, wil aanpakken, 
houdt van het leven, gaat ervoor. Het duiveltje op mijn linkerschou-
der is een zeer onaardige criticus. Als ik relax, roept ie: Luiwammes 
ga iets doen! Als ik iets aanpak, zegt hij: Kan je toch niet, lukt je toch 
niet, het moet beter dan dat prutswerk, etc. Dit duiveltje is geboren 



uit schuld en perfectionisme. Het duiveltje op mijn rechterschouder 
is het doemdenkertje. Die fluistert me in dat ik maar moet genieten 
van mijn geluk, want het zal niet van lange duur zijn. Dat duiveltje 
kijkt continu om zich heen van welke kant de donderwolken zullen 
naderen en verwacht altijd onheil. Dat duiveltje is geboren uit angst 
en een gebrek aan zelfvertrouwen (ook angst). Maar sinds ik met reiki 
bezig ben, zit er ook een ‘elfje’ op mijn hoofd, dat met hele andere 
dingen bezig is: met spiritualiteit, met rustig genieten van een zon-
nestraaltje, met innerlijke rust, wonderen om me heen zien...”
 
Creativiteit wordt aangescherpt
Elly is een van de mensen die merkt dat haar creativiteit is aange-
scherpt sinds ze reiki heeft: “Dat staat in de boekjes, mensen, maar 
het is inderdaad waar. In alles wat ik doe. Reiki heeft me erg creatief 
gemaakt in mijn werk. Ik durf, meer dan vroeger, mijn ideeën te re-
aliseren. Creatief zijn is erg belangrijk. Zo wordt het ook nooit saai. 
Ik ‘verpak’ ook veel met humor en dat is altijd een goede brug, naar 
wat ook.” 
Sjanie is verbaasd: “Ook voor mij brengt reiki creatieve gevoelens naar 
voren. Heb ik nooit eerder gehad.” 
Peter zegt de wereld in een ander perspectief te zien: “Ik ben verrast 
wat ik er allemaal mee kan. Het is een enorm boeiend leerproces, een 
prachtig pad.”
 
Confrontatie met jezelf
Maar, het is niet allemaal rozengeur en maneschijn, is de ervaring van 
Hans. “Ik vind het een enorm moeilijk proces. Na reiki 2 ben ik zelfs 
een dikke vijf weken depressief geweest. Toch zeg ik dat je je hierdoor 
niet moet laten afschrikken, want het is een reinigingsperiode. Dat 
doet gewoon pijn. Het is niet altijd gemakkelijk om ineens dingen 
van jezelf te leren kennen die je altijd had weggestopt. Ik heb jaren-
lang veel drugs gebruikt en ik denk dat het daarom bij mij soms een 
wat heftiger proces is. Ik sta af en toe op mijn grondvesten te schud-
den, maar het voelt wel alsof ik te ver-duren krijg wat ik aankan. Ik 
raad het iedereen aan om zelf met reiki bezig te gaan, want dan kun je 



echt aan je zelf werken.” 
Joop Gerritsen, de eerste reikimaster van Nederlandse bodem (in 
2004 overleden), deed eind 1984 reiki 2. Hij had hierna het gevoel 
dat hij dat nooit had moeten doen: oorlogsherinneringen die hij had 
weten te verdringen, kwamen naar boven. Het gevolg was dat hij een 
halfjaar bij een psychiater liep. Dat liet hem dus niet afschrikken, 
want hij ging verder met reiki. 
Maar Anne is nog niet zo ver: “Ik ga er een weekje tussenuit. Alleen. 
Er moet het een en ander op een rijtje worden gezet. Er komt nu na 
mijn reiki 1 zoveel boven... Vooral van vroeger. Ik ga letterlijk uit-
waaien in Bergen aan Zee. Hoop dan ook op slecht weer! Zal man 
en kinderen missen. Maar hoop gelouterd terug te komen. In ieder 
geval wijzer.” 
Reiki 1 deed niet zoveel bij Wim: “Daarom adviseerde mijn reikimas-
ter om maar 2 te doen. Nou, dat heb ik geweten: pfffff. Was er flink 
van in de war. Mijn leven werd een film. Alles heb ik wel duizend keer 
opnieuw meegemaakt. Heel veel werd mij ook duidelijk. Mijn fouten. 
Dat ik nogal wat mensen kwetste en dat ik niet zo aardig was als dat 
ik dacht van mezelf. Maar ook de dingen die ik wel goed deed, geluk-
kig. Ook mijn inzicht werd beter. Ik kreeg weer ruimte om mensen 
toe te laten.” 
Voor Erna is het groeiproces door reiki extra zwaar vanwege de inces-
tervaringen die naar boven komen: “Je beseft wat er is gebeurd, maar 
kan nog niet bij die pijn. Maar door de reiki kom je in contact met 
jezelf. Een cadeautje. Je ervaart, je groeit, je ervaart en je groeit. Dan 
komt er een moment dat je echt voelt en beseft wat er is gebeurd; voel 
je weer die lichamelijke pijn. Maar nu voel je ook de geestelijke pijn. 
En die pijn komt doordat je nu donders goed weet dat je als kind iets 
is aangedaan. Een kwetsbaar kind vol vertrouwen. En dat vertrouwen 
is kapot gemaakt. Door de pijn heen gaan is het enige wat erop zit. Je 
huilt, je schreeuwt, je praat... Maar, door de jaren heen kom je erach-
ter dat je er mag zijn. Komt het vertrouwen in jezelf weer terug. En 
daarmee kan je ook anderen vertrouwen.” 
Karin heeft het ook moeilijk: “Na mijn reiki 2 was ik zoveel aan het 
opschonen/loslaten. Een proces met vallen, en gelukkig weer opstaan! 



Voelen, voelen en nog eens voelen. Er leek maar geen eind aan te ko-
men. Alles voelde ik: pijn, verdriet, sferen en andere emoties van an-
dere mensen. Het leek me af en toe te overweldigen en te verstikken. 
Het gevoel even geen grip meer op jezelf te hebben. Ik zit ’s avonds 
op de bank en heb het idee dat ik even op een ‘dood spoor’ zit. Wat 
gebeurt er toch allemaal met dat voelen? Wat betekent dit voor mij? 
Heel voorzichtig probeer ik zuiver bij mezelf te komen en ineens zie 
ik heel veel puzzelstukjes. Kriskras ‘zie’ ik ze door elkaar liggen. Eén 
voor één bekijk ik ze en zie situaties van vroeger. Ik zie nu in dat ik 
het gewoon niet KON: praten en gevoelens delen. En ik heb daar nog 
steeds moeite mee. Maar vanaf nu ga ik proberen te zijn wie ik ben: 
vanuit mijn gevoel.”
 
Thuiskomen: meer zichzelf worden en geestelijk sterker
Anita voelt zich geestelijk veel sterker: “Ik krijg vaak te horen dat ik 
erg veranderd ben na mijn reiki-inwijding. Ik geef altijd als antwoord 
dat ik niet veranderd ben, maar dat ik mezelf ben geworden. Ik ben 
niet meer het volgzame schaap dat nooit nee durft te zeggen. Ik heb 
een eigen mening en ik durf er nu voor uit te komen ook!” 
Elly verwoordt het groeiproces na reiki als volgt: “Soms heb je het 
gevoel dat je in een immense waterval bent terechtgekomen. Maar 
besef dat je veilig kan ‘vallen’ en dat het water ondertussen alle ballast 
heeft meegenomen. Je komt terecht in een rustig meer, waar alleen je 
eigenste zelf en de dingen die echt van jou zijn, overblijven. Ik denk 
dat dit rijkdom is.”
Voor Margreet voelde reiki 1 als “thuiskomen in mezelf. Ik ben mezelf 
ook meer recht gaan doen. Of beter gezegd: eindelijk recht gaan doen. 
Niet anderen hun belangen altijd maar laten prevaleren, maar mijn ei-
gen belangen. Niet alleen anderen hun grenzen erkennen en respecte-
ren, maar ook die van mijzelf. Anders gaan denken, gaan leven. Alles 
eigenlijk anders. Heel geleidelijk aan ben ik gaan veranderen, meer 
mezelf geworden. Hoe groter de beproeving die tot me kwam, des te 
groter de les, de waarde van de les die ik er uit leren mocht. Angsten 
loslaten, verdriet, pijn, boosheid, frustratie loslaten. Wel voelen, maar 
ook weer laten gaan in de wetenschap dat die dingen gevoeld moch-



ten worden, maar mijn dag niet verder hoefden te kleuren. Ze dien-
den slechts om me opmerkzaam op iets te maken. En wanneer ik 
opmerkzaam was gemaakt, vloeide dat gevoel ook weg, want het had 
zijn doel bereikt.”
“Bij mij is het besef gegroeid dat ik de macht over mijzelf heb. Dat 
ikzelf verantwoordelijk ben voor hoe ik dingen interpreteer, dat ikzelf 
degene ben die een ander niet toe kan staan om mijn leven of stem-
ming te verpesten. Een paar zinnetjes, maar een proces van jaren.” 
“Dat leren en het ervaren wat reiki met zich meebrengt, dat gaat bij 
mij in vlagen. Een periode met veel reiki, met veel inzichten, ontdek-
ken, ontwikkelen et cetera. En dan weer een periode van minder reiki, 
meer bezig zijn met andere dingen zoals de tuin, een konijnenren 
maken, kittens grootbrengen, de was doen, boodschappen en ga zo 
maar door. Maar, ook bij die dingen zit reiki.” 
Stefanie voelt zich opnieuw geboren: “Er is een nieuwe IK ontstaan. 
Ik kom meer voor mezelf op en besef dat ik in de eerste plaats van 
mezelf moet houden.” 
Annie ervaart hetzelfde: “Reiki is meer dan alleen warmte voelen of 
liefde. Voor mij heeft het zeer veel veranderd in mijn leven. Ik als per-
soon ben veranderd, of beter gezegd: Ik ben eindelijk IK geworden. 
Het besef dat je heel lang in een waanwereld hebt geleefd om te over-
leven. Gelukkig kan ik hier nu met een heldere blik op terugkijken.”
Douwe ziet vol vreugde het groeiproces bij zijn dochter: “Ik heb mijn 
dochter door de reiki zien veranderen van een zwak en zielig hoopje 
in een levendige en vrolijke allesdoener.” 
Danielle vindt dat ze veel sterker in haar schoenen staat: “Ik ga enor-
me schreden vooruit. Het was een thuiskomen.”
Ook Helma, Jan en Sandra zijn lyrisch over de geestelijke groei die ze 
zo duidelijk meemaken. Helma: “Reiki is mijn bedding waarin bloe-
men tot bloei komen.” Jan: “Ik voelde me voor het eerst thuis in mijn 
leven. Mijn onderdrukte zelf werd omarmd; ik werd gestimuleerd om 
tot bloei te komen.” En Sandra: “Het is alsof ik in bloei sta. Het is 
lente.” 
 


